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ارزانترین متروی جهان در تهران
معاون شهردار تهران مدعی شد؛

معاون حمل و نقل ترافیک شــهرداری تهران گفت: بر اســاس 
آمارها مترو تهران از نظر هزینه و کرایه جزو ارزان ترین متروهای 

جهان است.
مجتبی شفیعی اظهار کرد: این ایستگاه یکی از پر مخاطب ترین 

ایستگاه های شهر تهران است.
وی با اشــاره به برنامه مدیریت شهری گفت: توجه به روح شهر 

در کنار کالبد آن موضوع مورد توجه مدیریت شــهری اســت اما 
متأســفانه در دوره های گذشــته به آن توجه نشده بوده است اما 
وضعیت معماری ایستگاه ها یکی از موضوعاتی است که مدیریت 

شهری دنبال می کند.
شــفیعی ادامه داد: با توجه به تأکیدات مقام معظم رهبری یکی 
از مهمترین موضوعاتی که در نظر قرار دادیم معماری ایســتگاه 

متــرو با توجه به طراحی ایرانی و اســامی بود و این ایســتگاه 
فاصله معماری بســیاری با سایر ایســتگاه ها دارد. معاون حمل و 
نقل ترافیک شهرداری تهران تصریح کرد: با همه تاش هایی که 
صــورت گرفته امروز مترو تهران جــزو متروهای پیش رو در دنیا 
است و مترو تهران از نظر هزینه و کرایه ارزان ترین است و از نظر 

طول مسیر بین رتبه های ۲۰ الی ۳۰ جهان قرار دارد.

جامعه

اخبار کوتاه 

وزیر بهداشت، با حضور در برنامه صف اول شبکه خبر، به تشریح عملکرد 
وزارت بهداشت در مقابله با کرونا پرداخت.

بهرام عین اللهی، با اشــاره به اقدامات و تاش های کادر درمان و وزارت 
بهداشــت در مقابله با ویروس کرونا، اظهار داشت: در دنیا در حوزه مسائل 
بهداشتی وقایع مختلفی در تاریخ اتفاق افتاده که طاعون و…، از جمله این 
اتفاقات اســت. این بار در دنیای متمدن ویروسی بنام کرونا درست شد که 

کشورها باید ماهیت و قدرت خود را در مقابله با آن نشان می دادند.
وی افزود: عاوه بر شیوع و گسترش ویروس کرونا در ایران، محدودیت ها 

و تحریم ها نیز دو موضوع دیگری بودند که مانع مقابله با این ویروس بود.
وزیر بهداشــت تصریح کرد: به رغم محدودیت ها و تحریم ها مردم و کادر 
سامت خودشان وارد صحنه شدند و در تاریخ خواهند نوشت چرا که تاریخ 
پاک نمی شود بنابراین تاریخ بیماری کرونا لکه ننگی برای کشورهایی که ما 
را تحریم کردند خواهند بود و در مقابل برای رهبری، مردم، رئیس جمهور و 

کادر سامت یک موفقیت و جشن بزرگ است.
عین اللهی ادامه داد: در حوزه مبارزه با ویروس کرونا اقدامات بزرگی انجام 
شد و امروز به رغم تحریم های ناجوانمردانه پیروزی دلنشینی به ثمر نشست.

وی با تاکید بر اینکه در بحث کرونا همه دستگاه ها پای کار بودند، تصریح 
کرد: دستگاه هایی همچون وزارت بهداشت، بانک مرکزی، وزارت راه، هال 
احمر و فراتر از دســتگاه ها شــخص رئیس جمهور برای مسئله کرونا وارد 
صحنه شدند. خیلی از رهبران کشورها کار به کرونا نداشتند اما مقدار زیادی 
از واکسن ها با تماس های آقای رئیسی وارد شد. هدایت ها و توصیه های مقام 

معظم رهبری در مسئله کرونا بسیار تأثیرگذار بود.
عین اللهی با بیان اینکه کادر سامت در مسئله مبارزه با کرونا به دو ظیفه 
تاریخی خود با موفقیت عمل کرد، گفت: کادر درمان در برخی از کشــورها 
آنگونه که باید و شــاید به بیماران رسیدگی نمی کردند اما کادر سامت ما 

در لحظه های حساس تا آخرین نفس پای کار بود و به مریض های بدحال 
رســیدگی می کردند.وی یادآور شد: قریب به ۳۰۰ نفر از کادر سامت ما به 
دلیل فداکاری ها شهید شدند و حتی خانواده های آنان نیز به دلیل تماس با 
ایشــان مرحوم شدند که در ســال های آینده در کتب درسی دانش آموزان 

خواهند نوشت که فداکاری های کادر سامت به چه شکل بود.
وزیر بهداشــت در پاسخ به این ســوال که ایران از لحاظ رتبه بندی جزو 
ســرآمدان بهداشت و سامت است و نظر شما چیست، گفت: ما طبق آمار 

جهانی جزو کشورهای موفق در بحث مبارزه با کرونا هستیم و رئیس سازمان 
بهداشــت جهانی نیز از اقدامات کادر سامت ایران تشکر کرد و گفت در 
ابتدا نگرانی داشــتیم اما در دولت آیت الله رئیسی در مقابله با کرونا جهش 

انجام شد.
عین اللهی با بیان اینکه البته اگر منحنی ها را بررسی کنید، شاهد اتفاقی 
که افتاده خواهید بود، افزود: در روزهای نخست آغاز به کار دولت، روزانه ۵۰ 
هزار مبتا، ۱۸ هزار بستری، ۸ هزار مریض بدحال و بالای ۷۰۰ نفر مرگ 

و میر روزانه وجود داشت. بنده وقتی به بیمارستان ها سر می زدم از حجم این 
همه بیمار گاهی وحشت می کردم.وی سرعت واکسیناسیون را عامل اصلی 
کنترل ویروس کرونا در کشور عنوان و تاکید کرد: در موضوع واکسیناسیون 
ما توانســتیم در مدت کوتاهی حجم زیادی از واکســن را تزریق کنیم که 
همین امر سبب شد ایمنی جمعی در مدت کوتاه ایجاد شد و برای این اتفاق 
از افــراد تحصیل کرده و از ظرفیت همراهی و همکاری مردم برای تزریق 
واکسن استفاده کردیم.وزیر بهداشت با بیان اینکه دانشجویان جوان با عاقه 
و مسرت به مردم خدمت رسانی کردند، گفت: وقتی از آنها می پرسیدیم که آیا 
خسته نیستید قاطعانه پاسخ منفی می دادند و تاکید داشتند آمده ایم که مردم 

را نجات دهیم و این فرهنگ باعث پیروزی مردم شد.
وی درباره ســفر خود به عراق و سوریه نیز گفت: در عراق نیز گفتگوهایی 
با رئیس جمهور و نخست وزیر عراق داشتیم و همانگونه که مقامات کشور 
ما نیز در بحث سامت مؤثر هستند، مسئولین آنها نیز به این موضوع توجه 

داشتند.
وزیر بهداشت با بیان اینکه یکی از مشکات ما بروکراسی ها بین دو کشور 
اســت که مانع برخی ارتباطات می شود، تصریح کرد: مسئولان کشورهای 
عراق و سوریه قول دادند که مشکات بروکراسی ها مرتفع شود و به راحتی 

شرکت ها بتوانند تجهیزات و دارو ها را تبادل کنند.
عین اللهــی در مورد مذاکرات خود در کنفرانس ژنو با مقامات ســازمان 
بهداشت جهانی و دیگر کشورها گفت: ما در این کنفرانس با معاون رئیس 
جمهور سوئیس به عنوان کشور میزبان، دبیرکل سازمان جهانی بهداشت، 
رئیس منطقه ای سازمان بهداشت جهانی و ۹ وزیر بهداشت درمان کشورهای 

مختلف دیدار و گفتگو داشتیم.
وی با اشاره به مذاکرات خود با مقامات بهداشتی کشور ونزوئا در کنفرانس 
ژنو، گفت: به رغم اینکه ما به ونزوئا واکسن فرستاده ایم آنها در این دیدار 

مجدداً درخواست داشتند که برای آنان واکسن بفرستیم.
وزیر بهداشــت، با اشاره به خودکفایی ایران در تولید واکسن کرونا تصریح 
کــرد: ایران امروز در بحث واکســن نه تنها به خودکفایی رســیده، بلکه 

واکسن های ساخته شده بیش از نیاز داخل است.
عیــن اللهی با بیان اینکه در حال حاضر چهار میلیون دوز واکســن آماده 
کرده ایم که به کشورهای آفریقایی ارسال کنیم، گفت: این افتخار جمهوری 
اسامی ایران است که برخاف کشورهایی که به دیگران کمک نمی کنند، 

ما این آمادگی را داریم که که واکسن ارسال کنیم.
وی از مذاکرات با کشور پاکستان، هند، سوریه، لبنان، عراق، آذربایجان و 
قطر در مورد ارسال و صادرات واکسن به این کشورها خبر داد و اظهار داشت: 
کشور قطر به دلیل میزبانی جام جهانی در این زمینه از ما درخواست همکاری 

داشت که ما آمادگی خود را برای ارائه خدمات بیمارستانی اعام کردیم.
وزیر بهداشت ادامه داد: قطر به خوبی می داند که ایران در زمینه پزشکی و 
درمانی توانایی های بسیار بالایی دارد و و حتی کشور قطر درخواست داشت 
که ما در زمان برگزاری جام جهانی، متخصصان بهداشتی و درمانی به این 
کشــور اعزام کنیم که البته مذاکرات ما همچنــان ادامه دارد و می تواند به 

تفاهم نامه منتهی شود.
عین اللهی با اشــاره به اینکه کشور عمان نیز در زمینه پزشکی و درمانی 
از ایران درخواســت هایی را مطرح کرد، گفت: مــا امیدواریم بتوانیم یک 

همبستگی علمی، درمانی و بهداشتی منطقه ای ایجاد کنیم.
وی در مورد اقدامات صورت گرفته در بحث بیمه همگانی در کشــور نیز 
خاطرنشــان کرد: بیمه همگانی به صورت گسترده جاری خواهد شد و در 
گام اول ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر با کد ملی بیمه شدند و دهک های پایین 
از این پس می توانند به صورت مجانی خدمات رایگان بهداشــتی و درمانی 

دریافت کنند.

طی سه ماه نخست سال انجام شد ؛

نصب بیش از 20 تمثال شهید دوران 
دفاع مقدس در منطقه 19

شــهردار منطقه ۱۹ از نصب تمثال ۲۳ شــهید دوران دفاع 
مقدس در معابر و محدوده ســکونت شهدای منطقه طی سه 

ماه نخست سال  خبر داد.
به گزارش امتیاز؛ مهدی هدایــت هدف از این اقدام را 
حفظ و انتقال ارزشها به نسل های آینده اعام کرد و افزود: 
در همین راســتا با نصب ۲۳ تابلوی تمثال جدید در منطقه، 

شمار تابلوهای نصب شده تا کنون به ۱۸۰ تمثال می رسد.
او همچنین به اجرای برنامه دیدار با ۱۸ خانواده شهید طی 
سه ماه نخست سال اشاره کرد و افزود: این دیدارها به منظور 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و قدردانی از صبر و استقامت 

خانواده معزز آنان در نواحی انجام می شود.
این مســئول در تشریح ســایر اقدامات حوزه بسیج شهرداری منطقه 
به توزیع بیش از ۳۰۰ بســته حمایتی در بین پاکبانان،برپایی همایش 
یادواره شهدای منطقه،برگزاری مسابقه مجازی از وصیت نامه امام )ره( 
به مناســبت ۱4 خرداد و اکران بنرهای مناسبتی، فضاسازی محیطی، 
نمایشــگاهی از تصاویر شهدای در ورودی ســاختمان ستادی منطقه 

اشاره کرد.

مدیر عامل شرکت مترو تهران مطرح کرد؛

افتتاح یکصد و چهل و سومین ایستگاه 
مترو تهران

مدیر عامل شرکت مترو تهران گفت: امروز ایستگاه شهدای 
۱۷ شهریور به عنوان یکصد و چهل و سومین ایستگاه مترو 

تهران و نوزدهمین ایستگاه خط ۷ مترو افتتاح شد.
مسعود درســتی، در مراسم افتتاح ایســتگاه مترو شهدای 
۱۷ شــهریور اظهار کــرد: امروز یکصد و چهل و ســومین 
ایستگاه مترو تهران افتتاح می شود ایستگاه مترو ۱۷ شهریور 

نوزدهمین ایستگاه خط ۷ مترو تهران است.
وی ادامــه داد: با افتتاح این ایســتگاه خــط ۷ مترو تهران 
یکپارچــه می شــود و با این افتتاح کاهش فاصله شــمال تا 

جنوب محقق می شود.
درستی با اشــاره به ایستگاه مترو ۱۷ شــهریور گفت: این 
ایستگاه در عمق ۳۵ متری قرار گرفته است و در تقاطع خط 

۶ مترو تهران قرار گرفته است.
مدیر عامل شــرکت مترو تهران بیان کرد: در این ایستگاه 
۳۷۵ میلیارد تومان هزینه شــده است و در منطقه ۱۲ و ۱4 
با احیا مترو و تکمیل ایســتگاه مترو خراسان می توان شرایط 

بهینه ای برای کاهش وضعیت ترافیکی داشته باشیم.

پرداخت مابه التفاوت افزایش حقوق 
بازنشستگان از روز چهارشنبه

پرداخت مابه التفاوت افزایش حقوق بازنشســتگان سازمان 
تامین اجتماعی از روز چهارشنبه هفته جاری آغاز می شود .

براســاس اعام ســازمان تأمین اجتماعی پرداخت افزایش 
حقوق بازنشستگان سازمان تأمین اجتماعی که هفته گذشته 
به تصویب هیأت دولت رسید از روز چهارشنبه ۲۵ خرداد ماه 

آغاز می شود.
همچنین مابه التفاوت حقوق فروردین و اردیبهشت ماه این 
افراد نیز طی دو ماه تیر و مرداد به حساب بازنشستگان واریز 

می شود.
در سال جاری حقوق بازنشستگان حداقل بگیر سازمان تأمین 
اجتماعی ۵۷ درصد و سایر ســطوح فقط ۱۰ درصد افزایش 
پیدا می کند و بر این اســاس حداقل دریافتی بازنشستگان به 

۵ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان در ماه می رسد.
از سوی دیگر حقوق مستمری بگیرانی که دریافتی آنها کمتر 
از ۱۰ میلیون تومان در ماه بوده، ۱۰ درصد اضافه می شود و 
عاوه بر حقوق ۶۵۰ هزار تومان نیز به عنوان کمک معیشت 
به آنان پرداخت می شــود و افرادی که حقوقشان بالای ۱۰ 
میلیون تومان بوده فقط همان ۱۰ درصد به پایه حقوق اضافه 

می شود.
همچنین برای تمامی بازنشستگان حق عائله مندی و اولاد 

واریز می شود.

وزیر بهداشت مطرح کرد؛

ارسال ۴ میلیون دوز واکسن کرونا به آفریقا و کمک به میزبان جام جهانی

شــهردار تهران جزییات جدیدی از حمله ســایبری به سامانه های شهرداری تهران را 
تشریح کرد. علیرضا زاکانی در حاشیه افتتاح ایستگاه هفدهم شهریور از خط  ۷ متروی 
تهران، در جمع خبرنگاران گفت:  پنجشنبه هفته گذشته در ساعت ۱۲ و ۳۸ دقیقه ظهر 
هجمه ای به ســامانه های شهرداری تهران انجام شــد و در ابتدا یک کار تبلیغاتی به 
ظن خودشــان آغاز کردند. طراحی شــده بود که در بعد از ظهر همان روز به دوربین ها 
دسترســی پیدا کنند و اقدام خود را به سیســتم های نرم افزاری و دسترسی به داده ها 
و اطاعات توســعه  دهند که به حمد الله از همان ابتدا همکاران ما وارد عمل شــدند 
که به این ترتیب ســایر اقدامات آنها ناکام ماند.به گفته شهردار تهران، بر همین اساس 
جای تقدیر از پرسنل شهرداری تهران دارد که توانستند جلوی اقدامات بعدی دشمن را 
بگیرند. در ادامه بر اســاس  احتیاط  سامانه ها پایین آورده شد تا ابعاد موضوع بررسی و 
پی جویی شــود.  این در حالی است که از روز دوشنبه و سه شنبه سامانه ها برای بهره 
برداری آماده بودند اما برای دریافت ضریب امنیتی و آمادگی با  بدافزارهای احتمالی این 
سامانه ها  از روز  گذشته در دسترس  مناطق،  سازمان ها و شرکت ها برای استفاده قرار 
گرفت و از امروز صبح نیز در اختیار عموم قرار داده شــد. وی تاکید کرد: بدخواهان به 
دنبال ایجاد  یک نارضایتی عمومی بودند که در این امر ناکام ماندند و تاش همکاران 
مــا طراحی آنها را از حیض انتفاع انداخــت و طراحی آنها ناکام ماند. در حقیقت در این 

توطئه تاش  نیروهای ما جز ناکامی برای آنها چیزی باقی نگذاشت.

مدیرعامل شســتا گفت: هلدینگ دارویی شستا باید با استفاده از ظرفیت های دانش بنیان خود، 
ظرفیت لازم جهت تولید داروهای وارداتی و کاهش نیاز کشور به این مهم را محقق سازد.

ابراهیم بازیان مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی با بازدید از شرکت های تماد، 
توفیق دارو، شیمی دارویی داروپخش و داروسازی رازک، از نزدیک در جریان امور شرکت های 

دارویی هلدینگ تیپیکو قرار گرفت.
مدیرعامل شســتا در جلســه جمع بندی این بازدید با اشــاره به لزوم اقدام جهادی در پیشبرد 
ماموریت ها در هلدینگ ها و شــرکت های تابعه شستا گفت: افق اندیشه ملت ایران همانی است 
که مقام معظم رهبری تبیین می کنند و ما نباید به کمتر از آن در حوزه های مختلف قانع شویم. 
بر این اســاس وظیفه داریم آینده را بســازیم. همانگونه که ما امروز متاثر از رفتار نســل های 

گذشته هستیم.
وی افزود: بیش از ۱۰ سال است که مقام معظم رهبری در نامگذاری سال ها از کلیدواژه هایی 
همچون جهاد اقتصــادی، تولید، جهش تولید، دانش بنیان و غیره اســتفاده می کنند. اخیرا در 
ســخنان خود اشاره داشتند درگیر جنگ اقتصادی هســتم. باید متوجه باشیم که ما پیشگامان 
این عرصه هستیم و برای نقش آفرینی در این جنگ برنامه ریزی مناسب و اقدام جهادی کنیم.

وی با اشاره به نقش حاکمیتی و ملی هلدینگ دارویی شستا افزود: امروز نقش ملی ما در حوزه 
دارو چه در مواد اولیه چه در محصول نهایی باید توســعه یابد. حدود ۹۰ درصد داروی کشور در 
داخل تولید و مابقی وارداتی است. هلدینگ دارویی شستا باید با ارتباط با دانشگاه و بهره گیری 
از شرکت های دانش بنیان در فراهم سازی بستر لازم جهت تولید داروهای وارداتی نقش آفرینی 
کند. این امر نیاز به اندیشــه و تفکر و برنامه ریزی راهبردی دارد. دوران کرونا نشــان داد که 

می شود نشدها را به واقعیت تبدیل کرد. 
مدیرعامل شستا با اشاره بر لزوم تعریف و اجرای پروژه های ایجادی و توسعه ای در شرکت های 
دارویی شســتا گفت: نهضت نوسازی و به سازی صنعت باید ناظر به یک بازه زمانی حداقل پنج 

ساله انجام شود. این امر قطعا باعث افزایش بهره وری در تیپیکو خواهد شد.
وی بر توجه به شــناخت فرصت های صادرات تاکید داشــت و افزود: حتما در تیپیکو باید به 
صادرات و تولید محصولات صادراتی فکر کنیم. شــناخت فرصت ها و بهره مندی از بازار منطقه 

از ماموریت های هلدینگ دارویی شستا است.
بنابر اعام روابط عمومی شســتا، شایسته ذکر است هلدینگ ســرمایه گذاری دارویی تامین 
متشــکل از حدود ۲۵ شرکت، تولید حدود 4۰ درصد محصولات دارویی بازار و حدود ۷۰ درصد 

مواد اولیه دارویی را برعهده دارد.

با رای هیات عمومی دیوان عدالت اداری دریافت حق الزحمه تهیه و صدور شناسنامه فنی و ملکی 
ساختمان توسط سازمان نظام مهندسی ممنوع شد. به دنبال شکایت از امور حقوقی دولت و وزارت 
راه و شهرسازی و درخواست ابطال تبصره ۲ ماده ۲۱ آئین نامه اجرایی ماده ۳۳ قانون نظام مهندسی 
و کنترل ســاختمان به شــماره 4۶۰۵/ ت ۲۸۵4۹ ه مورخ ۲۲/4/۱۳۸۳ و ابطال بند ۱۷-۸ مبحث 
دوم مقررات ملی ســاختمان در خصوص دریافت حق الزحمه تهیه و صدور شناسنامه فنی و ملکی 
ساختمان که توسط سازمان نظام مهندسی استان صادر می شود، هیأت عمومی وارد بحث و بررسی 
شد. هیأت عمومی دیوان عدالت اداری با این استدلال که اولًا ماده ۳۷ قانون نظام مهندسی و کنترل 
ساختمان مصوب سال ۱۳۷4 مقرر می دارد هزینه های سازمان و ارکان آن از محل حق عضویت های 
پرداختی اعضای صندوق مشترک سازمان های استان، کمک های اعطایی دولت، نهادها، اشخاص 
حقیقی و حقوقی، دریافت بهای ارائه خدمات پژوهشی، فنی و آموزشی، فروش نشریات و سایر مواد 
کمک آموزشی و مهندسی و درصدی از حق الزحمه دریافتی اعضا بابت ارائه خدمات مهندسی ارجاع 
شــده از طرف سازمان تأمین خواهد شد. ثانیا؛ً مطابق مصوبه مورد اعتراض جهت صدور شناسنامه 
فنی و ملکی ســاختمان هزینه ای به منظور حق الزحمه خدمات مهندسی و در قالب ماده ۳۷ قانون 
صدرالذکر دریافت می شــود که تعرفه آن به پیشنهاد سازمان نظام مهندسی به تصویب وزارت راه و 
شهرسازی می رسد بنا به مراتب فوق صدور شناسنامه فنی ساختمان، خدمت فنی محسوب نمی شود 
و در واقع شناســنامه موصوف نتیجه خدمات فنی است که صورت گرفته و هزینه های آن نیز قباً 

پرداخت شده است لذا مصوبه مورد اعتراض مغایر با قانون تشخیص و باطل شد.

جزییات حمله به سامانه های  
شهرداری تهران از زبان زاکانی

حدود ۹۰ درصد داروی کشور در 
داخل تولید و مابقی وارداتی است

ممنوعیت دریافت وجه در قبال 
صدور شناسه فنی و ملکی ساختمان

دیوان عدالت اداری رای داد؛مدیرعامل شستا:در حاشیه افتتاح ایستگاه هفدهم شهریور از خط  ۷ متروی تهران:

   زهره محققی، کارشناس رسانه
گســترش ناموزون شــهرها باعث ایجاد عدم  تعادل در شهر، 
نابســامانی در طبیعت وعدم ثبات شــده است. در این میان می 
توان به عملکرد رود دره های شــهری به عنوان یکی از عناصر 
ســاختار اکولوژیکی شهرها اشاره کرد که نقش موثری در جهت 
ایجاد تعادل بین فضای انسان محور و طبیعت دارد و باعث ارتقاء 

ارتباط بین این دو مقوله می شود.
شــمال تهران در محدوده منطقه یک از۱۳ رشــته رود دره به 
طول بیش از ۲۹ کیلومتر با ۱۵حوضچه رسوبگیراصلی با ظرفیتی 
بالغ بر ۵۰۰ هزار متر مکعب تشــکیل شــده اســت که یکی از 
بزرگترین منابع طبیعی شهر تهران محسوب می شود که از رشته 
کوه های البرز سرچشمه می گیرد و تهران را سیراب می کند رود 
هایی که هم کریدور تنفسی پایتخت هستند و هم جان به زمین 

های خسته این شهر بزرگ می دهند
اما آنچه حایز اهمیت اســت زخم هایی است که بر تن پر پیچ و 
تاب این شــریان های حیاتی شهر نشسته تا نتوانند آن طور که 

باید شهر را سیراب کنند
این منطقه که زمانی ییاق شــهر تهران بود و به چشمه ها و 
قنوات و رودها شهرت داشت حالا باید رودخانه های خود را از لا 

به لای ساختمان ها و قنوات را در زیر برج ها بیابد.
سرچشــمه رودهای تهران در منطقه یک است که این موهبت 
الهی خود مشکاتی به همراه دارد و آن وجود گل و لای شسته 
شــده در مسیر بوده که در محدوده منطقه یک رسوب می کند و  

حوضچه ها نیازمند لایروبی های مستمر هستند.
استودیو شمیران خبردر دل روابط عمومی شهرداری منطقه یک 
با واکاوی های همین دغدغه های شــهری تشکیل شد تا بتواند 

با حضور کارشناســان و متخصصین امر، مشــکات را بکاود و 
راهی برای رفع این معضات با بررســی های لایه های اجرایی 
و کارشناســی شــهر پیدا کند و مطالب زیر جمع بندی نظرات 

کارشناسی این موضوع است.
 در بیش از ۱۰۰ نقطه از مسیل های شمال تهران 

مشکلات عمرانی وجود دارد
رود دره های شــهری، فرسوده و دچار کف شستگی شده اند و 
در بیش از ۱۰۰ نقطه مشــکات عمرانی و زیر دیواره ها خالی و 
احتمال رانش زمین در برخی نقاط وجود دارد و یکی از مشکات 
اصلی در لایروبی مســیل ها عدم دسترسی آسان و عدم وجود 
رمپ اصولی به داخل برخی مسیل ها است و امکان اعزام ماشین 
آلات و حتی نیروهای لایروب نیست و در برخی مکان ها کارگر 
باید با اســتفاده از طناب و بصورت سنتی وارد مسیل ها شده و 
در برخی نقاط نیز علت محدودیت، وجود ســاختمان ها و دیواره 
های شهری درحریم مسیل ها است ولی با وجود مشکات ذکر 
شده از دی ماه سال گذشته شهرداری منطقه یک ۲ هزار و ۱۰۰ 
کامیون رســوبات از مسیل ها و حوضچه های این منطقه تخلیه 

کرده است.
مکاتبات جهت مرمت این ســازه ها مشــکل دیگری اســت 
که همه موارد باید به ســازمان مشاور ارســال شود و مطالعات 
ژئوتکنیک، هیدرولیکی دبی آب، بحث ســازه، طراحی، بازنگری 
و فازهــای اجرایی انجام و بعد خروجی به منطقه اعام و فرایند 

مناقصه و پیمانکار شروع شود.
اجرای طرح احیای رودخانه ها از دیگر مشکات ساماندهی رود 
دره ها اســت که از سال ۹4-۹۵ بحث احیای رودخانه ها مطرح 
و در آن به این نکته تأکید شد که تهران رودخانه های خود را از 

دست داده و همه آن ها تبدیل به کانال شدند بدین ترتیب امکان 
احداث کف و دیواره بتنی وجود ندارد.

 بالای ۸۰ درصد به حریم رود ها تجاوز شده است
تقریبا بالای ۸۰ درصد به حریم رود ها تجاوز شــده اســت. در 
دارآباد دیوار کاهگلی در کنار رودخانه ســاخته شده، در درکه که 
برای بازدید از داخل مســیل باید وارد رســتوران ها شوی چایی 
بخوری تا بتوانی رصدی داشــته باشــی و رفع این تصرفات به 

دلیل گرانی ملک در منطقه، امکان پذیر نیست.
یکی از راه حل ها اخطار به همه مالکین همجوار رودها است و 
کمیته رفع خطر تشکیل و از همه متصرفین درخواست کند حریم 
رود را ایمن ســازی یا ساختمان ها را تخریب کنند و اگر چه این 
اقدام از طرف متصرفین اجرا نمی شــود ولی مستند قانونی برای 
شــهرداری خواهد شد تا متصرفین  مسئولیت هر حادثه ای را بر 

عهده بگیرند.
پیاده روسازی در حریم رود دره ها به دلیل طرح 

احیاء رودها نیمه کاره ماند
یکی دیگر از جاذبه های گردشــگری این منطقه پیاده روسازی 
ها در کنار مســیل و رودخانه ها بود که زمانی با جدیت اجرا وبا 
نورپردازی برای تردد شــهروندان مهیا می شــد ولی چند سالی 
اســت که هیچ پیشرفتی نداشته اســت. علت آن در صحبت با 
کارشناســان امر همان اجرای طرح احیای رودخانه ها اعام شد 
به خاطر این طرح اجازه ساخت در کنار رودخانه ها نیز داده نمی 

شود و خیلی از طرح ها نیمه کاره مانده است.
عدم هماهنگی بین خدمات شهری و شهرسازی 

جهت صدور جواز ساخت در حریم قنوات
جــدا از بحث رود دره ها یکی دیگــر از موهبت های الهی در 

منطقه وجود 4۸۶ قنات اســت که ۱۷۲ رشته از آن شاخه اصلی 
و فعال اســت و قنات هایی چون تکیه نیاوران، باغ سفارت ایتالیا 
هنوز دارای ماهی های قرمز هســتند حالا این قنات ها در مسیر 
خود با فاضاب خانه ها و ریزش هایی که اتفاق افتاده دچار بهم 
ریختگی  و نابسامانی شده اســت و این رگ های زندگی توان 

اصلی خود را از دست داده اند.
اداره مســیل ها و قنوات شهرداری منطقه یک اقدام به تکمیل 
نقشه قنوات و تحویل آن به خدمات شهری منطقه نموده و حتی 
برخی نقشه های قدیمی مربوط به دهه ۵۰ و دستی نیز در حال 
به روز رســانی است که متاســفانه برخی از مراجعین به منطقه 
پی گیر دریافت این نقشه ها هستند و هدف آنها اتصال فاضاب 

به قنوات است برای همین نقشه ها به افراد داده نمی شود.
متاســفانه در طرح تفصیلی مســیر قنات ها مشخص نیست و 
جواز ســاخت صادر می شود و ممکن است با قنات برخورد شود. 
طرح تفصیلی قنوات پیشنهادی است که کارشناسان مطرح می 
کنند به طوریکه برای نجات قنات ها یک لایه از قنوات در طرح 
تفصیلی قرار بگیرد و مالک ملزم به اســتعام شود و اگر بامانع 

بود جواز دریافت کند تا قنوات حفظ و حریم آنها رعایت شود.
آنچه در این گزارش جمع بندی می شود مشکات رود دره ها 
بود که به طور کل شامل تصرفات، نبود رمپ و نردبان دسترسی 
به داخل رودها، شســتگی کف رودها، عــدم نظارت وزارت نیرو 
به عنوان دســتگاه متولی، طولانی بودن مراحل تایید طرح فنی 
ســازمان مشــاورعمران بود که برخی از آنها با همکاری بیشتر 
دو حوزه خدمات شــهری و عمرانی منطقه قابل اجراســت ولی 
برخی امور به ســایر سازمان ها مربوط می شود که نیاز به کاری 

تعاملی دارد.

رود دره ها در پیچ و خم این شهر خسته مانده اند
یادداشت


